رقم: 202402002



	T
In the name of God, the most gracious, the most	بسم الله الرحمن الرحيم
merciful	
Shariah Supervision Report for the year of 2024 For	تقرير الرقابة الشرعية للعام 2024 لشركة إتش اس بي سي
HSBC Saudi Arabia	السعودية
The Shariah Committee of HSBC Saudi Arabia "the	إن اللجنة الشرعية لشركة إتش اس بي سي السعودية "الشركة"
company", in accordance with the requirements	وفقا للمتطلبات المنصوص عليها في القوانين والأنظمة ذات
stipulated in the relevant laws and regulations, presents	العلاقة، تقدم تقريرها المتعلق بأعمال الشركة وأنشطتها
its report related on the Shariah compliant business and	المتوافقة مع الشريعة الإسلامية للسنة المالية المنتهية في 31
activities for the financial year ending on December 31 of the year 2023:	ديسمبر من عام 2023:
the year 2023.	
1. The work carried out by the committee during the	 الأعمال التي قامت بها اللجنة خلال السنة المالية:
fiscal year:	
The company's Shariah Committee has carried out	
Shariah oversight by reviewing the company's business	لقد قامت اللجنة الشرعية للشركة بالرقابة الشرعية من خلال
and monitoring it through the Shariah Team. These tasks	مراجعة أعمال الشركة، ومراقبتها عبر الفريق الشرعي، وتتلخص
are summarized as follows:	هذه الأعمال التي فيما يلي:
 a. Issuing fatwas and decisions and expressing opinions regarding the institution's Shariah-compliant work. b. Reviewing policies, procedural regulations, product structures, contracts, documents, and other documents submitted by the company to the Shariah Committee. c. The Supervision through the Shariah Team, based on selecting samples of the activities and operations carried out and reviewing the reports submitted in this regard. d. Approving corrective measures and providing 	أ. إصدار الفتاوى والقرارات وإبداء الآراء فيما يتعلق بأعمال المؤسسة المتوافقة مع الشريعة. ب. مراجعة السياسات، واللوائح الإجرائية، وهياكل المنتجات، والعقود، والمستندات، والوثائق الأخرى المرفوعة من قبل الشركة لللجنة الشرعية. ت. الرقابة من خلال الفريق الشرعي، وذلك على أساس اختيار عينات من العمليات المنفذة ومراجعة التقارير المقدمة في هذا الخصوص. ث. اعتماد التدابير التصحيحية، وتقديم توجيهات إلى الجهات المعنية في الشركة بتصحيح ما يمكن تصحيحه من الملاحظات التي وردت في التقارير التصحيحة
direction to the company to correct relevant observations identified in the reports submitted by the Shariah Team e. Issuing decisions to set aside the proceeds of	المقدمة من قبل الفريق الشرعي. ج. إصدا قرارات بتجنيب عوائد المعاملات الغير متوافقة مع أحكام الشريعة لصرفها في وجوه الخير.
transactions that do not comply with the provisions	
of Shariah in order to spend them on charitable	
causes.	
	<u></u>

رقم: 202402002



Shariah compliant business and activities

- a. Debt advisory and arrangement services:

 - Project & Export Finance
 - Corporate Financing & Syndication
- b. Agency and administration services

2. الأعمال والأنشطة المتوافقة مع الشريعة الإسلامية:

أ. خدمات الاستشارات وتنظيم التمويل:

- الصكوك تمويل المشاريع
 - تمويل رأس المال
- ب. خدمات الوكالة وتنفيذ العمليات الإسلامية

3. The most important aspects that were considered during the Shariah review:

- a. Ensure that all Islamic products, services and processes have been approved from a Shariah perspective.
- b. Ensure that the documents and forms used are legally approved.
- c. Ensure that the prohibited amounts have been deposited into the charitable account for donation.
- d. Ensure that employees who market Islamic products have obtained the required training in Islamic banking.

أهم الجوانب التي تمت مراعاتها أثناء المراجعة الشرعية:

- أ. التأكد من أن جميع المنتجات والخدمات والعمليات الإسلامية قد تم اعتمادها من ناحية شرعية.
- ب. التأكد من أن المستندات والنماذج المستخدمة معتمدة من ناحية شرعية.
- ت. التأكد من أن مبالغ التطهير قد تم إيداعها في الحساب الخبري للتبرع بها.
- ث. التأكد من أن الموظفين الذين يسوقون المنتجات الإسلامية قد حصلوا على التدريب المطلوب في المصرفية الإسلامية.

4. Committee independence:

The committee confirms that it has fulfilled its responsibilities and carried out all its work with complete independence, and has obtained the necessary support and facilities from the Institution, its senior management, and its Board of Directors to review all documents and data and discuss amendments and Shariah requirements.

4. استقلالية اللجنة:

تؤكد اللجنة بأنها أدت مسؤولياتها وقامت بجميع أعمالها باستقلالية تامة، وقد حصلت على التسهيلات اللازمة من المؤسسة واداراتها العليا ومجلس إدارتها للاطلاع على جميع الوثائق والبيانات ومناقشة التعدليات والمتطلبات الشرعية.



5. Shariah Standards:

In its directives and decisions, the committee relied on the basic sources of Sharia, which are the Qur'an, the Sunnah, consensus and analogy, and dependencies such as approval and public interest, in addition to the objectives of Sharia and its general universals. Taking into account what is issued by the institutions of collective jurisprudence, such as the decisions of the jurisprudence councils and the Sharia Standards of the Accounting and Auditing Organization for Islamic Financial "AAOIFI", in addition to its own jurisprudence on the issues presented to it in light of the circumstances, evidence, and conditions surrounding it that require special diligence.

المرجعية الشرعية:

اعتمدت اللجنة في توجيهاتها وقراراتها على مصادر الشريعة الأساسية وهي القرآن والسنة والإجماع والقياس، والتبعية مثل الاستحسان والمصلحة العامة، إضافة إلى مقاصد الشريعة وكلياتها العامة. مع مراعاة ما يصدر من مؤسسات الاجتهاد الفقهي الجماعي مثل قرارات المجامع الفقهية والمعايير الشرعية لهيئة المحاسبة والمراجعة للمؤسسات المالية الإسلامية "أيوفي"، إضافة إلى اجتهاداتها الخاصة في المسائل المعروضة عليها في ضوء ما يحف بها من ظروف وقرائن وأحوال تقتضي اجتهادا خاصا.

6. Summary of the Shariah review:

Based on the information and clarifications we obtained in order to ensure the company's compliance with Shariah, the committee has concluded with a reasonable degree of reassurance that the company's activities comprising of Shariah compliant products, services, and transactions during the fiscal year, are compatible with Islamic Shariah, except for the observations which reports have been submitted through the Internal Shariah Supervision Department, and the committee has given its directions to take appropriate measures in this regard.

6. خلاصة المراجعة الشرعية:

بناءً على ما حصلنا عليه من معلومات وإيضاحات من أجل التأكد من التزام الشركة بالشريعة، فقد خلصت اللجنة بدرجة مقبولة من الاطمئنان إلى أن أنشطة الشركة الشرعية من المنتجات والخدمات والعمليات خلال السنة المالية متوافقة مع الشريعة الإسلامية إلا ما لوحظ من مخالفات تم رفع تقارير بشأنها عن طريق قسم الإشراف الشرعي الداخلي، وقد وجهت اللجنة باتخاذ الإجراءات المناسبة في هذا الخصوص.

Praise be to Allah before and after

والحمد لله من قبل ومن بعد

Members of the Shariah Committee	Signature	التوقيع	أعضاء اللجنة الشرعية
Mohammed Ali El-Qari	a popular del como o	Care () And An and Care () An	محمد بن علي القري
Nizam Saleh Yaqubi		Les Long	نظام بن صالح يعقوبي
Khaled Mohammed Alsayari		4	خالد بن محمد السياري